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Un entorn 
natural i 
menys densitat 
de població
J.BM./L.F./J.C.a.

L’entorn natural, amb el 
Montseny i el Montnegre 
com a principals exponents, i 
una densitat de població més 
baixa que la resta de comar-
ques que formen part del 
territori que quedarà delimi-
tat com a Regió 1, que inclou 
comarques tan poblades el 
Barcelonès, el Baix Llobregat, 
el Maresme, el Vallès Occi-
dental o el mateix Vallès 
Oriental. Els municipis són 
Campins, Fogars, Gualba, Lli-
nars, Montseny, Sant Antoni 
de Vilamajor, Sant Esteve de 
Palautordera, Sant Celoni, 
Sant Pere de Vilamajor, San-
ta Maria de Palautordera, 
Vallgorguina i Vilalba, actu-
alment al Vallès Oriental 
i Breda, Riells i Viabrea i 
Hostalric, a la Selva.

“Disposem d’uns valors 
naturals que considerem que 
podríem aprofitar d’una altra 
manera i la tipologia dels 
nostres municipis és molt 
diferent dels de la resta de la 
vegueria”, remarca Francesc 
Deulofeu. “Hi ha motius 
històrics, però potser en 
moments anteriors ha faltat 
lideratge per aconseguir la 
comarca”, afegeix l’alcalde 
convergent de Sant Celoni.

L’alcalde de Llinars, Martí 
Pujol (ERC), considera que 
el Baix Montseny “és una 
realitat diferent a la resta 
del Vallès Oriental. Són 
pobles semblants amb unes 
necessitats que poden ser 
compartides”. Per a Pujol, 
el principal avantatge seria 
“que tindrien una unitat de 
pobles més petits davant dels 
grans municipis de la Vegue-
ria 1. Pujol no discuteix la 
integració a la Vegueria 1 
amb un fort pes urbà, però 
creu necessària una comar-
ca, o sub-comarca del Baix 
Montseny. “No es tracta de 
voler marxar del Vallès Ori-
ental, sinó de tenir un ens 
propi” afegeix.

L’alcalde de Santa Maria de 
Palautordera, Joan Mayneris 
(PSC), destaca el benefici 
que sorgiria d’apropar els 
serveis comarcals, tot i que 
admet que els que dóna el 
Consell Comarcal del Vallès 
Oriental són bons. Mayneris 
assenyala que els municipis 
actualment a la demarcació 
de Girona haurien de passar 
a la de Barcelona, però admet 
que la qüestió va per llarg.

L’alcalde de Sant Esteve 
de Palautordera, Salvador 
Cañellas (CiU), admet que 
no és dels que defensa més 
aferrissadament la comarca, 
però creu que la capitalitat 
de Sant Celoni portaria bene-
ficis per la proximitat.

sant Celoni

Joancarles arredondo

Els passos per a la crea-
ció de la comarca del Baix 
Montseny no s’aturen. Un 
any i mig després de la pri-
mera trobada d’alcaldes del 
territori que abraçaria la 
comarca, de la qual va sortir 
el manifest que recollia la 
voluntat compartida dels 15 
municipis de constituir el 
Baix Montseny, ara se n’ha 
convocat una segona en la 
qual pugui formalitzar-se 
oficialment la petició. L’alcal-
de de Sant Celoni, Francesc 
Deulofeu, assenyala que la 
trobada es farà abans d’estiu.

La iniciativa sorgeix de la 
trobada mantinguda fa unes 
setmanes amb el conseller 
de Governació, Jordi Ausàs, 
en què una delegació d’alcal-
des va sondejar les opcions 
per constituir una comarca 
pròpia. “Arran de l’impuls de 
les vegueries vam veure que 
els pobles de la comarca que-
darien dividits i això hauria 
jugat en contra de la crea-
ció de la comarca”, explica 
Francesc Deulofeu.

A més de conèixer de pri-
mera mà els procediments 
que serien necessaris per for-
malitzar la petició de conver-
tir-se en comarca, la trobada 
va servir per constatar que el 
conseller va “entendre” els 
“motius històrics” que moti-
ven la sol·licitud dels munici-
pis, segons explica Deulofeu. 
L’opció de crear una comarca 
pròpia per a la zona ha sorgit 
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Alcaldes i regidors dels dotze municipis vallesans del Baix Montseny van participar en una trobada a final de 2008

en cada definició territorial 
de Catalunya, tant durant la 
Segona República, com en la 
Llei d’Ordenació Territorial 
com, més recentment, en 
l’anomenat Informe Roca. 
“La història existeix per 
algun motiu i aquests prece-
dents demostren que ja tení-
em elements que ens unien”, 
assenyala l’alcalde de Sant 
Celoni, la població que exer-
ciria la capitalitat comarcal.

La segona trobada, que tin-
dria lloc abans de l’estiu, està 
oberta no només a alcaldes 
i equips de govern, sinó als 
grups polítics amb repre-
sentació als ajuntaments. 

“Aquesta no és una qüestió 
només de governs, va més 
enllà d’una legislatura, una 
qüestió de consens”, argu-
menta Deulofeu. “El nostre 
sentiment és que aquest no 
és un tema que estigui gene-
rant debat entre grups polí-
tics”, matisa l’alcalde.

D’ençà de la primera tro-
bada, alguns dels aspectes 
que s’hi definien, més enllà 
del manifest final, han tirat 
endavant. Es tractava de cre-
ar o consolidar estructures 
que aglutinessin polítiques 
comunes entre els municipis. 
Anteriorment existien ser-
veis compartits, com l’aten-

ció a persones amb drogo-
dependències, o la Fundació 
Acció Baix Montseny, per a 
la integració laboral de per-
sones amb discapacitats psí-
quiques. Posteriorment han 
aparegut noves iniciatives, 
com el sistema de transport 
públic, la unificació de políti-
ques de promoció econòmica, 
una oficina d’habitatge del 
Baix Montseny o el govern 
territorial de Salut. Serveis 
que, a més, es volen estendre 
a municipis de la Selva (i, 
per tant, de la demarcació 
de Girona) que quedarien 
integrats en la futura nova 
comarca.

Els municipis del Baix Montseny formalitzaran la petició de ser comarca en una trobada

Camí de la comarca pròpia


